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Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji: 
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wójt gminy Izabelin Dorota Zmarzlak, 

przedstawiciele Ruchu Samorządowego „Tak! Dla Polski”. 

 

 



 

 

Ad 1. 
 

 Tematem posiedzenia komisji były problemy jednostek samorządu terytorialnego dotyczące 

realizacji Programu Inwestycji Strategicznych. 

Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych ma na celu zwiększenie 

skali inwestycji publicznych przez bezzwrotne dofinansowanie inwestycji realizowanych  

przez j.s.t. Wysokość bezzwrotnego dofinansowania jest zależna od obszaru priorytetowego, 

w którym mieści się planowana inwestycja. Program realizowany jest poprzez promesy 

inwestycyjne udzielane przez Bank Gospodarstwa Krajowego. 

Zdaniem przewodniczącego komisji Zygmunta Frankiewicza szereg problemów zgłaszanych 

w związku z realizacją tego programu wymaga wyjaśnienia i rozwiązania. W związku z tym do 

wspólnej dyskusji zaproszono przedstawicieli samorządów, organizacji samorządowych, rządu 

i BGK. 

Wójt gminy Izabelin Dorota Zmarzlak podkreśliła, że samorządy cały czas tracą środki 

finansowe na zaspokojenie potrzeb mieszkańców wskutek obniżenia wpływów 

z podstawowego źródła dochodów własnych, jakim są udziały we wpływach z podatku od osób 

fizycznych. Prawdziwym wsparciem dla samorządów byłoby spełnienie postulatu dotyczącego 

zwiększenia ich udziału w podatku PIT i tylko takie rozwiązanie może im zapewnić 

zrównoważony rozwój.  

Dyrektor Biura Związku Miast Polskich Andrzej Porawski zwrócił uwagę, że przyjęty 

w programie zbyt niski górny poziom finasowania inwestycji w wielkich miastach znacząco 

utrudnił aplikowanie przez nie o środki na realizację dużych i kosztownych inwestycji. Inne 

problemy zgłaszane w dyskusji dotyczyły m.in. zbyt krótkiego terminu po otrzymaniu promesy 

z BGK na rozpoczęcie procedury związanej z zamówieniem publicznym i potrzeby wydłużenia 

go do 12 miesięcy, małej dostępności wykonawców i przedsiębiorców, którzy w związku 

z przyjętym systemem płatności z dołu mogą przerzucać koszty swojego kredytowania na 

samorządy, a także zwiększenia kosztów planowanych inwestycji wskutek inflacji. 

Przedstawiciele samorządów postulowali również objęcie programem inwestycji w zakresie 

ochrony zdrowia. 

Odpowiadając na zgłaszane problemy, członek zarządu Banku Gospodarstwa Krajowego 

Tomasz Robaczyński przypomniał, że program przygotowano w celu pobudzenia 

gospodarczego po pandemii. Dlatego w przeciwieństwie do programów unijnych miał on być 

prosty i elastyczny, oparty na promesach i płatnościach z dołu. Apelował, by w konkretnych 

sprawach dotyczących jego realizacji kontaktować się z bankiem i wspólnie poszukiwać 

rozwiązań.  

Sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych i Administracji Paweł Szefernaker 

zapowiedział, że w kwestii zgłaszanych problemów udzieli komisji odpowiedzi pisemnej. 

Poinformował, że do tej pory wpłynęło 238 wniosków o wydanie promesy na ok. 1 miliarda 

280 milionów zł. Podpisanych zostało 148 umów na realizację konkretnych zadań w ramach 

Programu Inwestycji Strategicznych, na kwotę o ok. 12% niższą od planowanej we wnioskach. 

Autorzy programu mają jednak świadomość, że kwoty te mogą być wyższe ze względu na 

inflację. 
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